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يُعنى البحث بدراسة واقع ممارسة تخطيط المسار الوظيفي فيي المنظمياا العامية بمنط ية 
وتهدف الدراسة للتعرف على مستوى وعيى بهمميية تخطييط المسيار اليوظيفي عوالتعيرف . تبوك

حييث ع وقيد تيا اسيتخداا المينهو الوايفي التحليليي ععلى إمكانية تطبي ها ومعرفة معوقياا لليك 
اسييتبانة باسييتخداا ايسيياليا اةحاييافية الواييفية والتحليلييية ( 192)تحلييي   وتيياع أعييدا اسييتبانة

أنه يوجيد ليدى إدارا التربيية والتعلييا : المناسبة لتح يق أمداف الدراسة عومن أما نتافو الدراسة 
لكين   تتيوفر اةمكانياا ع بمنط ة تبوك وعي بهممية تخطيط المسار الوظيفي بمسيتوى متوسيط 

وحيددا الدراسية أميا المعوقياا لتطبييق  . بيق عمليية تخطييط المسيار اليوظيفي اللازمة لدعا تط
تخطيييط المسييار الييوظيفي ومييي حجييا المعلوميياا عيين المييوظفين فييي اةداراا التعليمييية وعييدا 
إتاحتهييا إ  لمسييتوياا إدارييية معينيية  و قليية البييرامو التدريبييية اللازميية لتحسييين مسييتوياا أدا  

وقيد أوايا الدراسية بنثير ة افية تخطييط .بيين التخايو والوظيفيةالموظفين و ضعف التوافق 
المسار الوظيفي باةضافة إلى زيادا الة ية المتبادلية بيين اةدارا والميوظفين عوالمسياممة بفاعليية 
في تطوير سياساا إدارا ثؤون الميوظفين فيي مجيا ا الن ي  والترقيية والتحفييز والتيدريا فيي 

حة في كافة اةدارااع ومحاولية تح ييق رابياا االبيية الميوظفين اةلماا بالفرو الوظيفية المتا
كمييا أواييا الدراسيية . ومييلا يسييتدعي تزويييد الميوظفين بييالبرامو التدريبييية عفيي اةطييار المتييا  

بت ييديا مزيييد ميين ا متميياا ميين قبيي   إدارا التربييية والتعليييا فيمييا يتعلييق بعملييية تخطيييط المسييار 
تعزيييز ة افيية تخطيييط : أمييا التواييياا . ة وعييدا تييهخير للييكالييوظيفي واةسييراط بتطبيييق العملييي

المسار الوظيفي لمنسوبي إدارا التربية والتعليا من خلا  المحاضيراا والنيدواا وورا العمي  
تييوفير الكييوادر البثييرية المؤمليية لتخطيييط المسييار الييوظيفي و تييوفير اةمكانيياا الفنييية اللازميية .

ووضيع دليي  ع ر اليوظيفي بيدوراا تدريبيية مت دمية وتزويد الميوظفين فيي مجيا  تخطييط المسيا
 .إرثادي بك  إدارا عيوضح فرو الترقي الوظيفي داخ  المساراا الوظيفية المختلفة 
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Abstract 

 
This study tackles the reality of job track planning practice in public 

organizations in Tabouk. The study aims at identifying knowledge of the importance 

of  job track planning as well as identifying application potential and the obstacles. 

The study adopted the analytical descriptive method. The researcher developed a 

questionnaire. 291 questionnaires were analyzed using statistical analytical 

descriptive methods in order to achieve the study objectives. The study results 

included that Tabouk Education Management  has an intermediate awareness level 

about the importance of job track planning but the necessary potentials are not 

available to support  job track planning application process. The study specified the 

most significant obstacles against applying job track planning as restricting 

information from employees in educational managements as such information is not 

available except for specific management levels. In addition, lack of training 

programs necessary for improving employees performance as well as low harmony 

between specialization and job. The study recommended spreading job track planning 

culture besides increasing mutual trust between management and employees and 

contributing effectively in developing personnel affairs regulations in transportation, 

promotion, motivation, and training with regard to available job opportunities in all 

managements. The study also recommended trying to meet the desires of subordinates 

majority when possible which demands supplying them with available programs. 

More interest should be presented by education management in association with job 

track planning and not delaying the application of such process.  The most important 

recommendations: enhancing job track planning culture of education management 

through lectures, symposiums, and workshops; supplying the necessary technical 

potential and staff qualified to plan job tracks as well as providing employees with 

advanced training programs in the field of job track  planning and a guiding manual 

explaining job promotion opportunities within different job tracks.  
 

 


